



M A T

dengan

H A M D I

L.M.Abdallah

MAT DENGAN HAMDI

Mat duk buat kĕrja di satu borisat, nampak sĕrupa dia sĕnang hati dĕngan kĕrja dia. Tapi Mat bĕrasa bukan mudah nak masuk campur tangan dĕngan kĕtua hak sombong di tempat kĕrja itu. Pas nampak kata Mat ta'leh maju dalam kĕrja. Sebab bila pehak hak Mat kĕna tanggung jawab kĕrja baru hak payah, kĕtua itu nak tunjuk diri sa-omor kata, dia sa-orang saja hak bulih harap dalam sĕmua kĕrja itu. Pas nak jadi sĕrupa ni sa-omor.

Acap kali dah Mat berasa nak tukar kĕrja, tapi ta'ada peluang. Pas payah juga nak cari kĕrja hak molek pada ini, sebab gaji hak Mat bulih dah itu, banyak pada kĕrja di tempat lain. Mat pikir kata duit lah hak mustahak sekali bagi Mat, sebab dia kena sara bini dengan anak tiga orang. Mat berasa senang hati atas anak2 dia, lebeh2 lagi Hasan anak sulong hak duk mengaji di Maha Vitiyalai.

Pada satu hari, ada sekara hak timbul keada'an di tempat kĕrja Mat, kohor tukar jadi molek pada dulu, sebab ada sa orang nama Hamdi, hak baru masuk kĕrja di situ. Hamdi omor muda pada Mat sikit saja. Budi bahasa dia molek, senyum sa-omor, pas mudah campur gaul dengan orang. Mat pikir mujur lah lani dia bulih sain sa-orang di tempat kĕrja itu. Mula2 kedua gi makan makanan tengah hari sekali, lepas tu temu pula balek petang. Hamdi pun berbini dah juga, pas Tuhan turun rahmat atas dia, dengan beri anak ka dia empat orang, jantan dua orang, betina dua orang.

Mat dengan Hamdi khor2 mesera jadi sain hak rapat, pas suka gi mari ka rumah mu aku sa-omor2, makan teh belang2 duk kecek ralib banyak jam. Mula2 kenal, dia duk kecek carahal kerja. Tapi bila masa lepas gi lama, dia tukar pikiran carahal so'alan hak mustahak dalam kehidupan hari2.

Mat dengan Hamdi kedua itu sama2 ada iman, kuat dengan kepercayaan hak dia masing2, tapi ugama dia ta'serupa. Mat jadi orang Islam, balek Hamdi sain rapat dia, duk baca Al-kitab sa-omor, pas dia duk turut Al-Masih.

Perkara hak beri Mat berasa hairan sungguh, kohor lama dia kenal Hamdi, dia kohor tarek hati atas kepercayaan hak Hamdi. Mat nampak sain dia itu bulih duk senang hati, bulih duk rapat dengan Tuhan, Mat ta'biasa ada pengalaman balas ini. Dengan sebab ini lah buat beri Mat khor berasa nak tahu lagi, sabit Mat pikir kata kehidupan hak Hamdi dengan Tuhan itu, tentu kena ada perkara hak sangkut paut dengan Al-Masih. Mat pun percaya ka Al-Masih juga, tapi secara lain. Sebab Mat percaya semua hak ada dalam Al-Qur'an, carahal Isa anak Siti Mariam (Aisa bin Mariam). Mat beri hormat ka Al-Masih, sebab Mat tahu Al-Masih beranak mari di anak dara hak suci, pas Al-Masih buat perkara ajaib banyak perkara ikut kehendak Tuhan, Mat tahu lagi kata Injil itu royat carahal kehidupan Al-Masih. Tapi Mat khabar kata, hak dia tahu carahal Al-Masih itu sikit saja. Mat berasa nak tahu lagi carahal Rasol itu hak ada gerlaran banyak dalam Al-Qur'an.

Jatuh satu hari, Mat berasa dia ta'lih tahan dah perkara hak dia duk sak hati itu. Mat pun kerat sin selalu nak tanya carahal Al-Masih. Pas hak Mat nak tanya itu jadi punca nak kecek perkara2 hak nak beri Mat menarik hati.

ANAK KIBAS HAK TUHAN

Hamdi, Amba nak minta Hamdi royat sejarah anak Siti Mariam bulih kēdak? Amba berasa nak tahu carahal dia sungguh.

Hamdi duk diam sebentar pas jawab ka Mat kata:

Kalau Mat nak tahu kata, sebab apa Al-Masih turun mari ka dunia. Mula2 Mat kena paham maksud carahal korban dulu.

Korban? Maksud balas mana?

Mat tanya Hamdi dengan berasa sak hati sangat, Hamdi hurai kata: Kita nak temu maksud carahal korban itu, pada hari Raya Id Al-Athha atau Raya Haji. Pas Mat tahu bukan, Tuhan suruh Nabi Ibrahim, buat korban anak jatan hak dia. Pas apa nak jadi ka anak Nabi Ibrahim itu, kalu Tuhan ta'cadang satu (fida) anak kibas, hak mati ganti anak Nabi Ibrahim. Terhadap amba, amba pun serupa anak Nabi Ibrahim juga, amba kena duk bawah kuasa hukum mat.

Pas maksud Hamdi balas mana?

Hamdi pun jawab dengan suara hak tetap kata:

Maksud ini, ada tulis dalam Al-kitab hak suci kata:

<Orang hak jadi hamba tabi'at berdosa, bulih balasan hak song patut, ia-itu hukum mati> (1) (Rum 6:23)

Hasilan dosa hak amba ia-itu mati. Amba jadi orang berdosa, bangkali orang nampak kata amba jadi orang hak kuat percaya, amba berdo'a dengan Tuhan genap2 hari, amba mengaji Al-kitab, pas duk buat kerija hak Tuhan suruh. Tapi di pandangan Tuhan, amba jadi orang berdosa. Amba nak tanya sikit Mat, lain pada Tuhan, siapa hak sempurna?

Ta'ada siapa hak sempurna, malaikan Tuhan saja.

Kalau balas tu, di pandangan Tuhan, kita semua ini jadi orang berdosa bukan?

Ha sungguh!

Amba ini pun serupa anak Nabi Ibrahim juga, kena duk bawah kuasa hukum mati. Tapi korban hak sejati untuk nak bulih hapus dosa duk di mana? Tuhan cadang korban untuk hapus dosa amba ka dak?

Hak Hamdi tanya sa'ni, buat beri Mat ta'tahu nak jawab balas mana. Hamdi pun tanya pula kata:

Nabi Yahya bin Zakaria duk hidup zaman Al-Masih itu. Mula2 dia nampak Al-Masih, dia kata:

<Tengok lah orang itu, dia lah jadi anak kibas hak Tuhan, nak beri jadi korban untuk nak hapus dosa ma'nusia kita>

(2) (Yahya 1:29)

Al-Masih bukan anak kibas hak ma'nusia, dia mari dari pada Tuhan, dia mari dari Surga. Ruh suci hak Tuhan turun atas siti Mariam, anak dara hak suci, lepas tu dia pun lekat perut, pas beranak anak jatan, nama dia Isa, serupa dengan hak Mat tahu dah itu. Al-Masih gelaran dia Isa anak siti Mariam, kalimat Tuhan, Ruh Tuhan. Al-Masih dia suci, dia hak mari di Surga, anak kibas hak Tuhan. Al-Masih tunjuk diri dia kata, dia jadi anak kibas hak Tuhan dengan duk sempurna di pandangan Tuhan.

Tapi sebab dia turun mari ka dunia, dengan perengkat anak kibas hak Tuhan, untuk nak hapus dosa ma'nusia di dunia, dia mesti kena jadi korban itu.

Perkara ni jadi tekah dia jong serah nyawa mati untuk nak menebus kita. Dia hidup kelek pada mati, naik ka Surga. Pas satu hari dia nak kelek mari ka dunia ini pula.

Hamdi duk diam sebentar, tengok ka Mat, pas kata:

Amba pun serupa dengan anak Nabi Ibrahim juga. Amba duk bawah kuasa hukum mati juga, tapi amba ada korban hak mati ganti amba dah kut jalan Al-Masih anak kibas suci hak Tuhan. Tuhan ampun dah dosa kita semua, pas beri hidup hak kekal di Surga (janna). Al-Masih duk tanggong dosa ma'nusia semua di dunia, termasuk Mat juga.

Mat duk diam, pikir lama pas kata:

Kalau Al-Masih mati tanggong dosa ma'nusia semua di dunia, amba pun ta'kena mati, pas amba bulih hidup hak kekal dah.

Hamdi kata: Misal, hari ni jadi hari beranak hak Mat, pas Al-Masih mari sekali dengan bawa hadiah, duk gertuk pintu rumah Mat, Pas Al-Masih kata ka Mat:

Mat, aku nak beri hadiah ka mu, ia-itu ampun semua dosa mu, beri mu bulih hidup kekal, pas beri mu bulih kelek baik, duk rapat dengan Tuhan semula jak di hari ni. Tapi ada syarat juga, Mat. Mu kena mengaku kata mu orang berdosa, pas kena paling tinggal pada dosa itu, mari terima ampunan dosa mu, kut jalan korban ku. Kalau mu jong terima syarat ini Mat, hadiah itu nak jadi hak mu dengan tentu, Mat'.

Mat duk diam dengan pakai pikiran, dia berasa wawih, ta'tahu nak kecek apa, Hamdi pun kata:

Bangkali Mat pikir kata, ni jadi contoh hak payah nak terima, tapi genap2 kali hamba2 Tuhan hurai hal Tuhan buka jalan, melalui kut Al-Masih. Isa anak siti Mariam hak hidup kelek pada mati sendiri, mari gertuk pintu hati orang itu. Ada ayat dalam Injil kata:

<Dengar lah ka aku duk da'pan pintu mu, pas aku duk gertuk minta masuk, kalau ada sa'orang pun hak dengar suara ku, pas buka pintu itu, aku nak masuk ka dalam, makan sekali dengan dia> (3) (Nyata 3:20)

Mat, kita kena buka pintu hati terima Al-Masih, pas ajak dia masuk dalam kehidupan kita, makan sekali dengan kita, serupa kita terima dah hadiah dari pada Tuhan, hadiah hak Tuhan nak beri genap2 orang.

Amba royat betul, hak Hamdi royat carahal Al-Masih tu, duk tikam hati amba sungguh. Tapi amba kena pakai masa pikir carahal ni. Amba bersa nak tahu lagi carahal Almasih, tapi nanti masa kita temu semula, sebab hari ni amba kena kelek dulu.

Oh, ma-af lah, kecek jadi ralib, ta'ingat ka gelap kata Mat kena gi ambik anak di sekolah. Selamat jalan Mat.

PERKATA'AN HAK TUHAN

Bila Mat dengan Hamdi temu pula semula, Mat kata:

Hamdi, perkara hak Hamdi kecek kali dulu, carahal Isa anak Siti Mariam itu, buat beri Mat pikir banyak perkara. Amba harap kata, ta'beri Hamdi bosan hati dengan pertanya'an hak amba nak tanya banyak perkara carahal Al-Masih.

Ta'apa lah Mat, bulih, tanya.

Hamdi tahu dah lebih kurang hak Mat nak tanya itu, pas Mat pun kata:

Amba ni jadi orang Islam, percaya kata kitab Taurat hak nabi Musa, kitab Zabur hak nabi Daud, kitab Injil hak nabi Isa, pas Al-Quran suci itu, mari di Tuhan. Tapi kitab2 itu, malaikan Al-Quran, orang Yahudi dengan orang Christian baikki kena ubah maksud dia. Sebab itu lah, kita ta'leh percaya semua hak ada itu. Bangkali Al-kitab hak Hamdi duk percaya itu pun kena baikki juga, beri ubah maksud, capur hak benar dengan hak bohong.

Bila Hamdi dengar hak Mat royat, dia pun kata:

Pas kalu jadi balas itu sungguh, Mat bulih ambik ka dak bukti, dalam sejarah hak setuju dengan pikiran ini, mari tunjuk?

Mat duk diam sebentar, pas dia pun berasa sak hati juga, sebab dia ta'biasa dengar hal tu, malaikan kecek mulut saja ta'ada bukti.

Pas Hamdi hubong kata:

Mat bulih royat ka dak kata, hak dema kecek itu bila, pas perkara itu bulih jadi ka dak?

Mat berasa terkejut pas dia kata:

Amba ta'leh royat juga Hamdi, sebab ta'ada orang royat beri tahu atas pertanya'an serupa ini.

Pas Mat sendiri, biasa pikir kadak kata, Al-Quran pun bulih jadi kena ubah maksud juga?

Bila Mat dengar balas itu, dia pun terkejut sungguh, sebut kata: Oh ampun lah ya Tuhan! (Astaghfer Allah!) Ta'leh jadi balas tu Hamdi. Pas orang hak percaya ka Tuhan ta'jong beri siapa mari ubah maksud kitab Al-Quran.

Kalau balas itu, sebab apa Mat pikir kata kitab hak amba percaya ini, kena ubah maksud? Pas ahli2 kitab pun ta'jong juga beri orang mari ubah maksud dalam kitab Injil serupa itu juga. Amba percaya ka Tuhan hak yang mengetahui, pas yang maha kuasa. Pas Tuhan hak beri perkata'an ka ma'nusia, dia ada kuasa nak jaga perkata'an dia itu, ta'beri siapa mari ubah maksud.

Masa itu mata Hamdi duk tengok ka Mat, pas Hamdi tanya kata: Mat percaya ka dak kata, semua perkara hak jadi itu, jadi ikut kehendak Tuhan?

Ha, amba percaya, Hamdi.

Pas amba nak tanya sikit lagi, Mat percaya sungguh kah kata, mula2 Tuhan turun perkata'an dia ka dunia, pas ta'ambik pedoli dah, lepas tu benar beri orang mari ubah maksud, atau Tuhan ta'ada kuasa nak jaga ta'ser beri orang ubah perkata'an dia?

Mat setuju dengan hak Hamdi tanya, pas kata

Sungguh Tuhan ada kuasa bulih jaga semua perkata'an dia ta'beri orang mari ubah.

Mat tahu kadak, Al-kitab hak amba percaya ini, jadi kitab hak ajaib sungguh, sebab ada tulis selama seribu empat ratus tahun mari dah. Ada kitab Taurat, Kitab Zabur, Kitab Injil, pas banyak surat lagi hak Nabi2 dulu dengan Rasul2 tulis.

Kitab suci ini ada dua bahagian. Bahagian hak pertama royat kejadian, sebelum Al-Masih lahir mari ka dunia. Yang kedua royat carahal Al-Masih lahir ka dunia dah, kitab2 suci ini ada tulis dengan tiga bahasa.

Ada bahasa apa gatek, Hamdi?

Bahasa Ibrani, bahasa Aram, dengan bahasa Greek. Tuhan pakai ma'nusia banyak bangsa. Pas Tuhan turun perkata'an dia atas banyak orang. Ada hak jadi raja ada menteri, ada orang pera biring, pas ada orang gi ka laut. Al-kitab jadi perkara ajaib hak mari di Tuhan, walau pun ada banyak orang tulis, pas pakai masa lama, tapi isi dia itu setuju jadi sa. Semua isi itu, tuju carahal Al-Masih.

Oh sungguh kah Hamdi, Tuhan royat carahal Almasih, seribu empat ratus tahun mari dah?

Hamdi senyum ka Mat, pas jawab kata:

Mat, Tuhan royat carahal Al-Masih, jak di awal sampai ka lani.

Eh...Hamdi, bulih jadi balas itu sungguh kah?

Tentu sungguh Mat, sebab di pandangan Tuhan, semua perkara bulih jadi. Tapi kita nak kecek carahal itu semula.

Ha ta'apa juga Hamdi, pas amba nak nanti masa itu. Pas Mat kena kelek dulu Hamdi.

Eh! Nanti dulu Mat, amba ada tepong nak kirim ka anak2 sikit.

Oh, terima kaseh Hamdi.

KORBAN HAK TUHAN

Mat kecek dengan Hamdi kata:

Amba berasa hairan sungguh², balas mana semua dalam kitab suci itu royat carahal Al-Masih sampai sud

Hamdi pun jawab kata:

Mat ingat kadak, dulu kita duk kecek carahal Al-Masih, anak kibas hak Tuhan, bulih hapus semua dosa hak kita itu?

Ha amba ingat Hamdi, amba ta'lupa.

Tuhan duk suruh ma'nusia buat korban jak di masa dulu sampai ka zaman Isa, anak Siti Mariam.

Kut jalan mana Hamdi?

Pada zaman Kabil dengan Habil, ma'nusia ada atas dunia berapa orang?

Mat duk diam sebentar, pas jawab kata:

Ada empat orang, Nabi Adam, Siti Hawa, Kabil, dengan Habil.

Ha, empat orang saja hak paham kata kena buat korban ka Tuhan.

Pas Hamdi hubung tanya Mat pula kata:

Balas mana bulih dia tahu cara hal kena buat korban itu? Sebab Tuhan itu yang maha suci. Tapi ma'nusia jadi orang berdosa, pas mesti kena minta ampun dosa hak dia dulu. Nabi Nuh minta ampun dengan buat korban, Nabi Ibrahim serupa, Nabi Musa, Nabi Daud, pas rasul² sekali dengan nabi² dulu pun, minta ampun dosa di Tuhan dengan buat korban. Pas amba sendiri pun minta ampun dengan Tuhan serupa nabi² dulu juga.

Bila Mat dengar balas itu, dia pun senyum, pas kata:

Eh, hak Hamdi royat sa'ni itu sungguh kah, kecek main² saja? Kalau balas itu Hamdi kena gi kedai, beli sa-ekor biring untuk nak buat korban kepada Tuhan kah?

Mat kata belang2 suka, Hamdi pun hurai kata:

Amba buat korban ka Tuhan, melalui kut Al-Masih. Anak kibas hak Tuhan jadi korban tanggong dosa2 kita. Pas semua ini tulis dalam Al-kitab suci kata:

<Kerana Tuhan sa, pas Isa Almasih hak jadi ma'nusia pun, orang tengah sa-orang saja, hak bulih beri berhubung Tuhan dengan ma'nusia.> (1) (1 Timotius 2:5-6)

Ada Tuhan yang sa Mat, pas ada orang tengah sa-orang saja, antara Tuhan dengan kita, ma'nusia hak jadi orang tengah itu, ia-itu Almasih hak jong korban nyawa untuk kita semua, pas untuk Mat juga. Jak di masa mula2 ma'nusia minta ampun dengan Tuhan, secara buat korban.

Emm...Hamdi, amba berasa amba khor2 paham maksud itu dah, tapi Hamdi kena hurai tambah lagi, untuk beri amba khor2 paham, pas beri tergambar nampak semua itu.

Tuhan buka beri tahu maksud cara hal korban itu, jak di masa dulu lagi, melalui Nabi Musa dalam Taurat royat kata:

<Sesungguh nya, ikut hukum2 Tuhan dalam Taurat, bulih kata semua perkara kena beri suci untuk Tuhan, kut jalan darah ini. Pas Tuhan ta'ampun dosa2 ma'nusia pun, malaikan dengan sembeleh korban beri darah tubit, baru bulih hapus dosa2 itu.> (2) (Ibrani 9:22)

Mat tanya dengan berasa shak hati kata:

Tapi pengajaran semua carahal korban itu, bersangkutan paut apa dengan Isa, anak Siti Mariam itu?

Molek Mat tanya balas ni. Nabi2 hak duk hurai maksud korban itu, banyak orang royat carahal Al-Masih nak mari ka dunia, nak jadi korban tanggong dosa kita semua.

Hamdi buka kitab, tunjuk beri Mat tengok ayat2 dalam kitab itu Hamdi kata:

Mat cuba tengok lah sendiri, hak Nabi Ya'shaya cara hal korban hak Almaseh itu. Dalam surat hak Nabi Ya'shaya hak tulis lebih kurang tujuh ratus tahun sebelum pada Al-Masih mari.

<Sesungguh nya dia terima kesakitan hak sung nak jatuh ka kita, pas menahan kesusahan ganti puak kita, tapi kita kira kata, Tuhan duk jatuh hukum atas dia, beri timpa di bala balas itu.

Sa-sungguh nya dia kana timpa dengan kerana kesalahan kita, dia kena tipa di bala dengan kerana kejahatan kita. Dia terima seksa untuk beri kita selamat, bilur2 bekas piat di tubuh dia pun, bulih beri kita siar.

Kita semua sudah sesat sudah sesat jalan, serupa kambing biring hak hilang gi, genap2 orang duk turut jalan hak dia sendiri, kejahatan hak kita pun Tuhan beri jatuh atas dia.

Dia kana buat nyanya, dia kana timpa di bala, tapi dia duk diam ta'kata apa sekara, serupa anak biring hak bawa gi sembeleh, atau serupa biring hak duk da'pan orang gunting bulu, dia pun duk diam ta'kata apa sekara.>(3) (Ya'shaya 53:4-7)

Mat berasa dia paham perkata'an Nabi Ya'shaya dengan mesera, pas Mat kecek dengan suara hak ketar kata:

Maksud Hamdi, perkata'an ini ada tulis banyak ratus tahun, sebelum pada Siti Mariam beranak ka Isa kah?

Balas itu lah Mat, dalam ayat kitab royat kata Al-Masih itu, nak jadi keturunan hak Nabi Daud. Nabi Daud duk hidup lebih kurang seribu tahun belum pada Al-Masih. Nabi Daud duk royat cara hal keturunan dia hak nak mari masa kut da'pan, dia nak kena seksa, mati di kayu empat cabang. Orang hak kena paku di kayu empat cabang itu, dia ta'mati selalu, dia nak kohor2 seksa lama, sehingga tulang rusuk nak kohor2 renggang tubit, nak berasa dahaga air, serupa hak Nabi Daud royat di ayat ini:

<Aku habis reng dah, jadi serupa air hak tumpah atas tanah kering. Sendi tulang ku pun rengang habis, hati ku berasa serupa lilin hak jatuh dalam api. Tekak aku pun duk kering serupa debu tanah, pas lidah ku duk lekat langit. Ya Tuhan ku, nampak serupa mu tinggal aku beri mati, jadi debu tanah saja.

Puak orang jahat itu duk likung aku, dia mari kepong aku serupa anjing, dia buat beri luka kaki dengan tangan ku. Puak tu renung tengok ka tubuh ku, dia bulih bilang tulang aku genap2 kateh.

Pakaian ku dia bahagi sama puak dia, atas baju jubah ku pun dia jemput undi>(4) (Zabur 22:14-18)

Pas Hamdi hubung royat lagi kata:

Nabi Daud tulis dulu dah, walau pun hukuman hak orang kena paku di kayu empat cabang itu, ta'ada lagi pada masa Nabi Daud. Hukuman serupa paku di kayu empat cabang itu, timbul mari di zaman keraja'an Rum, ia-itu zaman Al-Masih.

Kalau gitu Hamdi, mu nak royat kata semua hak ada tulis dalam Al-kitab itu, sempurna dah dengan Isa anak Siti Mariam?

Ha, balas itu lah Mat. Pas Al-Masih sendiri pun royat acap2 kali carahal diri dia hak mari nak serah nyawa tanggung dosa semua ma'nusia. Almasih sebut hal diri dia kata:

<Kerana aku ma'nusia hak turun di surga ini, bukan nak beri orang padul ka aku, dak. Aku mari nak padul ka orang, nak serah nyawa ku, untuk nak lepas nyawa banyak orang.> (4) (Markus 10:45)

Lani Mat paham kadak lagi, balas mana Tuhan royat carahal korban, untuk tanggung dosa ma'nusia, melalui kut jalan kitab suci, pas semua itu bulih sempurna dah, melalui kut Almasih.

Mat jawab ka Hamdi kata:

Hamdi, amba ta'biasa dengar hal ini, pas perkara ini buat beri amba menarek hati sungguh. Amba kena pakai masa banyak untuk nak tahu cara hal ini lagi. Tapi Hamdi ta'kena bosan, amba ada pertanya'an banyak lagi hak nak kelek mari tanya Hamdi semula.

Kalau balas itu Mat, terima kitab ini jadi hadiah dari pada amba, pas mula'i baca kitab Injil, carahal kehidupan Al-Masih dengan perkara ajaib hak dia buat.

Terima kasih Hamdi, amba biasa dengar cara hal kitab ini, daripada ahli2 kitab saja, tapi amba ta'biasa baca kitab ni lagi. Amba nak baca carahal ajaran2 dengan perkara ajaib hak Isa anak Siti Mariam buat. Pas ta'apa deh, Amba kena gi dulu.

DOSA

Hari ini, Mat mulai kecek dengan Hamdi kata:

Eh...Hamdi, lepas pada kita temu hari tu, amba duk pikir cara hal Al-Masih. Pas hak Hamdi kata dia serah nyawa, untuk nak tanggung dosa semua ma'nusia itu. Tapi ada sekara lagi hak amba nak tahu. Dosa itu mari di mana, pas sebab apa semua ma'nusia kita kena ada masa'elah dengan dosa. Minta Hamdi hurai beri amba paham bulih kadak?

Ha bulih Mat, tapi Mat kena paham dulu kata, dosa itu mula2 mari di mana. Dalam kitab Taurat hak kita baca itu royat kata, Tuhan beri jadikan dunia dengan ma'nusia, Tuhan beri ma'nusia duk dalam kebun hak molek, cukup sempurna semua perkara. Tekah ma'nusia duk dalam kebun itu, ma'nusia duk suci, dia ada perhubungan rapat dengan Tuhan. Serupa hak Mat tahu dah, ada satu perkara hak beri punah dalam kehidupan ma'nusia di tempat hak sempurna itu. Mat bulih royat kadak, apa hak jadi di situ?

Hiblis mari buat kianat semua perkara.

Ha jela dah Mat, Tuhan larang ta'beri ma'nusia makan buah kayu di pohon hak beri tahu, baik dengan jahat, Tuhan royat ka nabi Adam kata:

<Mu bulih makan belaka lah buah kayu semua dalam kebun ini, ikut suka mu, tapi seponon mu jangan makan, pohon hak bulih beri tahu baik dengan jahat, kerana kalau mu makan hak itu, tentu mu nak mati.> (1) (Kejadian 2:16-17)

Tapi Hiblis mari dengan rupa ular bisa, pas tipu Nabi Adam dengan Siti Hawa. Kedua ta'dengar perkata'an Tuhan, makan buah kayu hak Tuhan larang.

Pas hasilan perbuatan ma'nusia ia-itu, kesusahan hak turun atas ma'nusia, sebab jak di masa dosa masuk mari ke dalam kehidupan ma'nusia, ma'nusia semua jadi orang berdosa.

Mat tanya Hamdi dengan berasa sak hati kata:

Ma'nusia semua jadi orang berdosa sungguh kah Hamdi? Amba berasa payah nak terima hal ni. Pas kalau balas itu, apa hak jadi punca beri ma'nusia jadi orang berdosa?

Hamdi hurai balas ini:

Ma'nusia khor² jadi serupa dengan buah kayu hak dia makan dah itu, baik dengan jahat duk sekali dalam diri dia. Misal, ada juga ma'nusia hak buat kerja dengan molek, beri semua orang bulih tengok, tapi lepas pada itu ta'berapa menet, dia berubah buat hak jahat pula, tipu sain kampung hak dia sendiri. Sebentar dia tunjuk jujur, timbang rasa orang lain, tapi sebentar pula, dia tunjuk berdengki, sombong, atau buat jahat hak jadi dosa.

Ha, serupa dengan hak Mat royat, ma'nusia semua kena berlawan dengan masa'elah ini, pas semua ugama pun duk kacang cari jalan nak ungkai masa'elah ini juga. Semua negeri pun duk letak undang² untuk nak sekat jaga dosa². Hak teruk sungguh ia-itu, ma'nusia bukan berdosa dengan kerana dosa hak dia buat, tetapi sebab dia sendiri jadi orang berdosa dah. Hiblis duk buat kerja dalam hati kita serupa enjin hak beri kita buat pekara jahat hak jadi dosa sa omor.

Hamdi perhati tengok ka mata Mat, beri masa pikir. Mat pun jawab kata:

Ha, huraian carahal ma'nusia hak Hamdi royat sa'ni itu sungguh. Dalam hati ma'nusia kita ada perkara hak baik, ada perkara hak jahat duk sekali.

Tapi Hiblis itu bersangkut paut dengan ma'nusia balas mana?

Hamdi kata:

Hiblis ada dalam hati ma'nusia, melalui dosa, sebab ma'nusia sendiri beri peluang ka dia. Hiblis hak biasa menipu Nabi Adam dengan Siti Hawa, hingga sampai ka lani pun duk tipu kita balas tu lagi. Dengan kerana hiblis duk tipu ma'nusia, sabit itu kita duk hidup dalam dosa. Pas dengan kerana dosa ini lah, buat beri kita senggang jauh dengan Tuhan, beri Hiblis ada kuasa atas kita. Dengan dosa juga, buat beri dunia kita duk dalam kesusahan, serupa hak kita bulih tengok lani. Sa-sungguh nya Tuhan beri jadikan hak molek saja, tapi ma'nusia bawa perkara jahat masuk dalam dunia, serupa duk musuh, buat kianat mu aku, atau banyak perkara lagi hak buat khianat ka ma'nusia.

Mat duk dengar hak Hamdi royat itu, dia khor sak hati lagi, pas tanya kata:

Hak Hamdi royat itu, ma'ana kata Tuhan menjadikan ma'nusia, tujuan bukan nak beri kita jadi balas ini, tapi hak dunia kita jadi lani, dengan sebab dosa hak Nabi Adam kah?

Ha jela dah Mat, dosa masuk duk dalam ma'nusia melalui Nabi Adam, ada royat dalam Al-kitab kata:

<Mula2 dosa timbul dalam dunia, di ma'nusia satu orang saja, ia-itu, Adam. Lepas tu hukum mati pun timbul mari, sebab dosa Adam sa'ni. Pas tu kesemua ma'nusia kena mati kerana ma'nusia semua itu ada dosa di pandangan Tuhan.>

(2) (Rum 5:12)

Hasilan dosa itu teruk sungguh Mat, ia-itu hukum mati, ta'kira mati ku'tubuh badan atau pun rohani.

Mati tubuh badan dengan rohani, eh...mati ku' rohani itu lagu mana?

Gini Mat, Tuhan kata ka Nabi Adam dengan siti Hawa kata:

Kalau makan buah kayu itu kena mati

Pas dengan kerana Tuhan jadi Tuhan yang adil, mesti dia buat ikut perkataan dia. Sebab itu lah, hukum mati duk ada atas ma'nusia, pas tentu ma'nusia semua kena mati. Tapi ku' rohani pun ma'nusia kena mati juga kerana dosa.

Balas mana Hamdi?

Hasilah dosa, buat beri ma'nusia kena tubit dari pada tempat hak dia biasa duk berhubung dengan Tuhan secara rapat. Lepas itu dia ta'leh berhubung dah dengan Tuhan serupa dulu. Ma'nusia mati dah ku' jalan rohani. Dosa dengan kejahatan semua itu beri ma'nusia kena senggang jauh daripada Tuhan. Sebab Tuhan yang maha suci, dia ta'lih berhubung dengan ma'nusia hak berdosa. Ini lah jadi alasan hak beri kita kena ada juru beri selamat pada dosa.

Mat percaya kadak kata, dosa hak kita ada tulis dah semua?

Mat tengok ka Hamdi jawab kata:

Ha amba tahu, ada dua malaikat duk tulis dosa hak semua orang ikut perbuatan dia masing2.

Tuhan tahu semua carahal kita, ta'kira perbuatan baik atawa jahat, perkataan, pikiran, pas perkara hak kita niat dalam hati pun, Tuhan sudah tanda semua. Mat tahu kadak, kut jalan mana Tuhan nak keratsin perbuatan hak ma'nusia pada hari kiamat.(Yom alhisab)

Mat jawab ka Hamdi dengan suara khor2 kata:

Amba pun ta'tahu, sebab Tuhan saja hak tahu.

Tuhan kaseh ka Mat. Jangan lupa kata anak kibas hak Tuhan ia-itu Isa, anak Siti Mariam. Dia tanggung dah semua dosa hak kita, pas Tuhan ampun dah semua dosa kita.

Hamdi, kalau Al-Masih mustahak serupa itu, sebab apa Nabi Adam dengan Siti Hawa ta'leh dengar hal Al-Masih ni?

Pas Mat nak percaya kadak, kalu amba nak royat kata, kedua ini biasa dengar dah hal Al-Masih?

Dak! amba kata ta'leh jadi balas itu, dia ta'biasa dengar hal Al-Masih.

Tuhan kaseh ka ma'nusia, pas kehendak beri ma'nusia bulih berhubung dengan dia semula, ini jadi jawapan hak kata, sebab apa Tuhan royat carahal Al-Masih jak di mula2 timbul perkara susah di kebun Eden itu.

Nabi Adam dengan Siti Hawa, terima perjanjian di Tuhan kata, nak ada sa'orang hak nak mari beri binasa kuasa Hiblis, hak duk merentah atas ma'nusia. Tuhan royat ka Hiblis, tapi Nabi Adam, dengan Siti Hawa pun duk dengar. Tuhan kata:

<Aku nak beri mu jadi seteru dengan orang bentina, keturunan mu pun nak jadi seteru dengan keturunan dia juga. Dia nak katuk kepala mu, pas mu pun nak ketik tumit dia> (3) (Kejadian 3:15)

Hamdi hubong lagi kata:

Carahal nama orang hak ada dalam Al-kitab, orang tu nak kena panggil jadi anak balek bapa dia saja, serupa anak Nabi Ibrahim, anak Nabi Jakob. Tapi Al-kitab hak amba pegang ini, duk royat carahal keturunan hak orang betina, bukan hak orang jatan.

Nak ada sa orang hak beranak dengan ta'ada bapa, tapi jadi anak hak orang betina. Pas anak hak orang betina ini nak binasa kuasa Hiblis, hak mari dengan rupa ular bisa. Hiblis nak usaha cari jalan bunuh anak hak orang betina dengan ketik tumit dia.

Pas dengan kejadian ini lah beri paham kata, tekah Isa, anak Siti Mariam serah nyawa dia tanggung dah dosa semua ma'nusia.

Eh...Hamdi, Mat berasa pelek sungguh. Tuhan royat dah hal Al-Masih ka ma'nusia hak pertama sekali atas dunia ini, pas beri kita bulih nampak kata isi hak mustahak sekali dalam Al-kitab, tuju ka Al-Masih. Hamdi buat beri amba bulih pikir banyak perkara, sementara kita temu semula.

Selamat jalan.

ANAK NABI IBRAHIM

Oh, mujur sungguh Mat mari hari ini, amba berasa nak tahu pikiran Mat carahal kitab Injil hak amba beri hari itu.

Mat jawab dengan suara tetap:

Kitab ini, jadi kitab hak molek sungguh Hamdi. Dulu amba ta'biasa baca carahal perkara ajaib hak Al-Masih buat. Amba berasa menarek hati pas nak baca lagi. Ajaran2 dia atas bukit itu, bukan perkara mudah, tapi beri bulih paham dengan cerap, pas isi pun dalam. Al-Masih beri terbalek pikiran hak amba biasa pegang, bila dia ajar suruh kaseh ka seteru pas suruh berdo'a ka orang hak buat nyanya ka kita. Carahal do'a pun ta'serupa dengan hak amba biasa tahu. Amba mengaku Hamdi, isi dalam kitab ini, terlekat dalam hati amba. Pas hari ini amba pun ada pertanya'an baru nak tanya Hamdi juga.

Hamdi senyum belang2 kata:

Amba setuju, Mat tanya selalu lah.

Ha molek, gini Hamdi: Sebab apa Al-kitab ini mulai dengan keturunan hak Nabi Ibrahim, sampai ka Nabi Daud, pas hingga sampai ka Al-Masih?

Hamdi duk diam sebentar, pas paling tanya Mat kata:

Mat ingat ka dak, dulu itu kita kecek dah cara hal isi Al-kitab, semua itu jak di mula2 sampai sud, tuju ka satu orang.

Ha amba ingat.

Pas isi dalam Al-kitab itu, tuju ka siapa?

Tuju ka Al-Masih.

Hamdi hubung kata:

Hak Mat tanya sa'ni, jawapan dia bersangkutan paut dengan hal ini lah.

Dalam kitab royat kata, Al-Masih itu mesti kena jadi keturunan hak Nabi Daud, pas keturunan hak Nabi Ibrahim juga.

Oh, hak Hamdi royat ini, menarek hati amba sungguh. Tapi amba minta hurai lah tambah carahal ini sikit lagi bulih kadak?

Hamdi duk diam pakai pikiran, pas dia royat:

Pada satu hari, lebih kurang empat ribu tahun mari dah, Tuhan kecek dengan Nabi Ibrahim, gelaran dia **sain hak Tuhan**.

Masa Nabi Ibrahim nama Abram lagi, Tuhan buat perjanjian hak tentu dengan dia, hak nak jadi perkara mustahak untuk semua ma'nusia kut dapan. Serupa hak kita biasa baca dalam kitab Taurat:

<Tuhan suruh Abram kata: Mu tinggal gi lah Abram, dari pada tanah air mu, adek beradek dengan rumah ayah mu, gi hadap lah ka negeri hak Aku nak tunjuk kepada mu. Aku nak beri keturunan mu jadi bangsa besar ku'dapan. Aku nak turun rahmat atas mu, beri nama timbul, pas orang lain pula nak terima rahmat dengan kerana mu juga. Aku nak ucap selamat atas orang hak ucap selamat atas mu, tapi Aku nak sumpah ka orang hak sumpah kepada mu, Pas semua bangsa di dunia nak terima rahmat Ku kut jalan mu, Tuhan kata.> (1) (Kejadian 12:1-3)

Tuhan panggil Nabi Ibrahim masa dia ta'ada anak lagi, janji kata nak beri satu negeri ka dia. Tuhan nak beri dia jadi bangsa besar, nama dia nak timbul. Semua perkara ini jadi serupa hak Tuhan biasa royat dulu. Tapi hak mustahak sekali dalam perjanjian ini, ia-itu Tuhan nak beri semua ma'nusia bulih terima Rahmat melalu'i kut Nabi Ibrahim, perjanjian itu bersangkutan paut dengan Al-Masih.

Al-Masih mesti jadi kerurunan ku'Nabi Ibrahim, pas melalu'i Al-Masih ini lah Tuhan nak turun Rahmat atas ma'nusia serata dunia.

Bila Mat dengar balas itu, Mat pun sak hati tanya:

Tapi Hamdi tahu lagu mana, perjanjian itu bersangkut paut dengan Al-Masih bukan orang lain?

Kita bulih kata balas itu Mat, sebab perkara ini, nampak cerap dah, bila baca dalam kitab Taurat. Nabi Ibrahim ada anak jatan dua orang, sa-orang, anak dengan Sarah nama dia Isahak, anak dengan Siti Hajar nama dia Ismael. Belum pada Isahak beranak lagi Tuhan beri Nabi Ibrahim tahu dah, kata nak beri sempurna perjanjian Tuhan carahal Al-Masih, hak nak mari melalui kut Isahak. Tuhan kata:

<Tapi bini mu Sarah lah hak kena beranak bulih anak jatan untuk mu. Pas mu kena letak nama budak itu Isahak. Dengan dia lah, aku nak buat perjanjian Aku hak tentu itu, hingga sampai keturunan dia buat selama2. Carahal Ismael pula, Aku dengar dah perminta'an mu, pas Aku nak turun rahmat atas dia juga, beri dia bulih anak banyak. Keturunan dia pun khor2 bertitih gi. Raja dua belas orang nak turun mari dari pada dia. Bangsa dia pun nak jadi nama tinggi juga. Tapi perjanjian Ku itu, Aku nak beri tentu dengan Isahak.> (2) (kejadian 17:19-21)

Mat kata:

Ha sungguh, Tuhan turun rahmat atas Nabi Ismael, lepas pada itu dia jadi Baba bangsa Arab.

Tapi kita orang Islam tahu kata Tuhan hantar rasul² dengan nabi² melalui keturunan Nabi Isahak.

Hamdi kata:

Nabi Isahak ada anak jatan dua orang, ia-itu Esau dengan Jakob. Tuhan royat ka Nabi Jakob dalam mimpi kata; Al-Masih nak mari melalui ku' keturun dia, Tuhan kata:

<Aku ini lah Rabbi hak duk atas semua, Tuhan hak Tuk nenek mu Ibrahim dengan Isahak duk sembah. Pas tanah hak mu duk tidur ini, aku nak beri jadi tanah air mu, dengan semua keturunan mu. Keturunan mu pun nak banyak serupa debu tanah. Tempat hak puak mu itu, nak khor² luas, ku'hulu hilir, naik jatuh. Semua bangsa di dunia pun nak terima rahmat Ku, kut keturunan mu itu.>

(3) (Kejadian 28:13-14)

Pelek sungguh Hamdi, tekah Tuhan duk royat ka Nabi Jakob itu, Tuhan ulang banyak perkara, hak dia biasa janji dengan Nabi Ibrahim dulu.

Ha, hak itu lah sebab jadi perjanjian hak tu-la, hak turun menurung gi lepas selapis². Tapi Mat tahu bukan, kut keturunan anak Nabi Jakob lah ma'nusia semua bulih terima rahmat Tuhan.

Mat senyum, belang² kata:

Ha, pas Hamdi nak ulang sekali lagi kata isi hak mustahak dalam kitab sebuah, tuju ka Al-Masih?

Ha, kena dah Mat. Keturunan hak Nabi Jakob ada nama sa lagi ia-itu Israel.

Dia pecah jadi banyak keluarga. Tuhan beri tahu dulu kadak kata Al-Masih nak timbul mari dalam keluarga hak mana? Ha, Tuhan pilih Raja Daud, pas buat perjanjian dengan dia. Nabi2 dulu banyak orang royat kata, Al-Masih nak timbul dalam keluarga Nabi Daud. Nabi Ya'shaya hak duk ada dua ratus tahun lepas pada Raja Daud, dia royat carahal keluarga Jesse, ayah Raja Daud banding dengan tunggul kayu. Dari pada keluarga Jesse ini lah, nak timbul sa-orang hak Ruh suci Tuhan duk sekali dengan dia. Dia hak nak bawa ke'adilan mari ka dunia. Pas dia nak pediri keraja'an dia beri molek sempurna . Siapa2 masuk dalam perentahan dia, orang itu nak bulih kenal dengan Tuhan. Nabi Ya'shaya kata balas ini:

<Masa kut dapan Tuhan nak beri tumbuh ceding sa mula di tunggul kayu hak tebang dah, dia lah sa orang raja dalam keturunan Daud.

Kuasa Ruh Tuhan nak turun atas dia beri bijaksana, dia nak pandai buat keputusan dengan pimpin ra'yat2 dia gi, dia nak tahu kehendak Tuhan...dia nak kira buku ka orang miskin dengan adil.

Raja hak jadi keturunan Daud itu nak berdiri jadi tanda untuk orang semua bangsa. Bangsa2 itu pun nak mari ka tempat dia di Kota hak mulia itu.> (4) Ya'shia 11:1,2,4,10)

Dengar hak Hamdi royat itu, buat beri amba paham kata, Al-Masih jadi keturunan hak Nabi Ibrahim, Nabi Isahak, Nabi Jakob, pas Nabi Daud, kena kedak Hamdi?

Ha, kena dah Mat. Pas bila kita baca kitab Injil, kita bulih tahu kata, Al-Masih mari dah, serupa nabi2 dulu biasa royat. Sebab ini lah Injil royat bilangan keturunan Nabi Ibrahim, hak ini lah dalil kata Al-Masih jadi keturunan Nabi Ibrahim, pas keturunan Nabi Daud.

TUHAN YANG SA

Belang2 angkit jari tiga putung Mat tanya: Hamdi nampak apa?

Hamdi senyum, sebab dia tahu dah, Mat duk pikir hal apa, pas jawab:

Amba nampak jari Mat tiga putung.

Hamdi percaya kata Tuhan ada sa, atau tiga?

Bangkali Mat tahu ta'cerap lagi atas kepercayaan hak amba. Tapi Mat kena paham kata amba percaya ka Tuhan yang sa, Tuhan hak beri jadikan langit dengan bumi, Tuhan hak bulih buat pas tahu semua perkara, dia duk ada di semua tempat. Mat pun tahu dah kata, alasan kepercayaan hak amba ia-itu kitab. Pas kitab pun royat kata Tuhan sa. Perkara hak sebenar ini ada royat banyak kali dalam kitab.

Tapi Tuhan ta'leh jadi tiga, jadia sa, dalam masa hak tula, Hamdi.

Mat angkit tiga jari sekali lagi, pas kata:

Satu campur satu, campur satu pula, jadi tiga ($1+1+1=3$), bukan jadi satu, Hamdi.

Pas Mat sendiri jadi berapa, sa orang atawa dua?

Tentu sa orang, Hamdi!

Tuhan beri jadikan Mat, beri tubuh badan sekali dengan ruh. Tubuh Mat jadi Mat bukan?

Jela.

Pas ruh hak Mat itu, jadi Mat juga, bukan?

Balas itu, Mat jawab. Dia tahu hak Hamdi nak kecek:

Sebab apa Mat ta'leh kata Tuhan jadi tiga dalam satu? kita sendiri pun Tuhan beri jadi dua dalam satu.

Kita bulih kata Tuhan yang sa. Walau pun ma'nusia kita payah nak paham, tapi Tuhan buka dah rasia keadaan dia tiga itu.

Cuba pikir Mat, satu kali satu kali satu ($1 \times 1 \times 1 = 1$) jadi berapa?

Jadi satu, Hamdi.

Mat kerling tengok ka Hamdi, pas tanya kata:

Tapi Isa anak Siti Mariam, jadi ma'nusia saja, bukan jadi anak Tuhan. Hamdi percaya Isa Al-Masih jadi anak Tuhan kah?

Mat pikir balas mana, carahal hak amba percaya itu?

Eh...amba ta'tentu, tapi amba gamok kata, Hamdi percaya Tuhan setubuh dengan Siti Mariam, betina hak suci, pas kedua itu bulih anak jatan.

Bila Hamdi dengar balas itu, dia kata:

"Astaghfer Allah!" Oh ya Tuhan, ampun lah! Hak amba percaya tentu bukan balas itu, pas amba yakin kata orang hak turut Al-Masih, ta'ada siapa percaya balas itu juga.

Mat terkejut hairan pas tanya:

Pas Hamdi percaya lagu mana?

Amba percaya kata, Tuhan hak yang kekal, Tuhan duk ada dah sebelum pada semua perkara ni jadi lagi. Tekah kitab Injil royat Al-Masih itu jadi siapa, dia ta'mula'i royat carahal kelahiran dia ka dunia ini, tapi royat carahal Al-Masih sebelum pada dunia ada lagi. Serupa dengan ayat ini:

<Belum pada dunia ada lagi, hak panggil Perkata'an Tuhan ada dah. perkata'an ini duk sekali dengan Tuhan. Tuhan dengan perkata'an dia itu, jadi hak tu-la. Pada masa awal itu, perkata'an ini duk ada sekali dengan Tuhan. Perkata'an ini lah hak beri jadi semua perkara. Ta'ada sekara habuk hak bulih jadi, malaikan dengan perkata'an Tuhan. Hidup semua perkara, asal nya mari dari pada perkata'an ini. Hidup itu bawa caya turun beri ka ma'nusia.> (1) (Yahya 1:1-4)

Tuhan beri jadikan dunia dengan perkata'an dia bukan Mat?

Mat kata: Sungguh, Tuhan kata saja, pas perkara itu jadi selalu.
(Kon fa Yakon)

Hamdi hubung kata:

Tuhan beri jadikan dunia ini dengan perkata'an dia. Perkata'an hak mari di Tuhan itu, dengan Tuhan jadi hak tu-la, penuh dengan kuasa hak bulih beri menjadikan, pas penuh dengan sifat2 Tuhan. Perkata'an Tuhan hak yang hidup. Di mana2 perkata'an itu ada, di situ lah beri jadikan semua perkara hak duk hidup, ikut jenis dia masing2.

Ha, amba setuju hak tu Hamdi. Tapi maksud apa, Tuhan dengan perkata'an dia itu, jadi hak tu-la?

Hamdi buat bandingan kata:

Kalau amba kena jadi saksi dalam Rumah Kamah, Mat ta'leh becek amba daripada perkata'an hak amba royat, sebab perkata'an amba dengan amba sendiri jadi hak tu-la. Kita duk kecek di sini pun, perkata'an kita dengan kita sendiri jadi hak tu-la, jadi segian dengan kita. Tekah Tuhan beri jadikan alam ini, perkata'an hak Tuhan jadi satu dengan Tuhan. Kita ta'leh becek Tuhan daripada perkata'an Tuhan. Perkata'an Tuhan hak yang kekal ini, jadi hak tu-la dengan Tuhan, penuh dengan sifat Tuhan hak nyata dah dalam Isa, anak Siti Mariam. Serupa hak tulis dalam ayat kata:

<Dia hak panggil perkata'an Tuhan itu, turun mari jadi ma'nusia dalam puak kita. Dia beri nyata rahmat Tuhan, dengan hak sebenar carahal Tuhan, cukup sempurna. Kita sudah nampak kemulia'an dia, ia-itu kemulia'an hak song dengan anak yang satu hak Tuhan Bapa.> (2) (Yahya 1:14)

Semua perkara hak Tuhan royat carahal diri Tuhan, sekali dengan sifat2 Tuhan, Tuhan beri nyata dah melalui kut Al-Masih. Tuhan hak yang Maha Suci. Masa Al-Masih duk ada di dunia, pas orang nampak kesucian dia setara mana, dia pun bulih nampak kesucian hak Tuhan melalui kut dia. Tuhan yang Maha Kaseh. Setara mana orang bulih nampak kasihan hak Al-Masih, setara itu lah dia bulih nampak kasihan hak Tuhan juga. Tuhan bulih buat semua perkara sebab Tuhan yang Maha Kuasa. Bila orang nampak kata, Al-Masih bulih berjalan atas air, bulih tahan ombak dengan angin ribut, bulih buat ajaib atas roti, bulih beri orang mata buta bulih nampak, pas beri orang mati hidup kelek semula, orang pun bulih tengok kuasa dengan kemulia'an Tuhan melalui kut Al-Masih juga.

Tapi Hamdi, sebab apa Tuhan hak duk ada di semua tempat, bulih merendah perengkat mari jadi ma'nusia. Tekah Tuhan duk ada dalam tubuh Al-Masih Tuhan lupa kadak ka semua alam dunia ini.

Mat, misal kita duk dalam laut hak luas, pas kita serkup gelas itu dalam laut, cedok air beri penuh. Pas perhati tengok air dalam gelas itu, tentu serupa dengan air dalam laut. Serupa itu juga Al-Masih. Tuhan hak yang Maha Besar, duk ada di genap2 tempat. Pas semasa itu juga Tuhan beri nyata semua sifat dengan kuasa dia, melalui kut Al-Masih, tapi Tuhan ta'ada sekatan, walau pun dia beri nyata diri dia kut Al-Masih, kuasa dia hak tula.

Tapi Hamdi, Tuhan ta'leh tunjuk diri dia dalam orang sa orang.

Kita nak sakit Tuhan balas mana Mat? Balas mana kita nak kata, Tuhan yang Maha Besar ta'leh buat hak itu hak ini? Tuhan ta'leh buat semua perkara kah?

Tuhan bulih buat semua perkara Hamdi, tapi amba ta'percaya kata Tuhan beri nyata diri dia kut ma'nusia.

Hamdi kata: Amba pikir, molek kita setuju kata hak kita kecek ini payah nak paham, pas payah nak terima. Tapi Tuhan bulih buat beri jadi semua perkara ikut kehendak dia. Kalau ada orang royat ka Mat kata, Tuhan tunjuk kemulia'an dia dalam pohon kayu, hak api duk menyala, pas Nabi Musa bunyi suara Tuhan, tapi Mat tahu dah hal itu, Mat nak royat lagu mana?

Mat duk diam sebentar pas dia senyum. Bila dia nampak kata, Tuhan tunjuk kuasa dalam pohon kayu, tentu ta'payah beri nyata diri dia kut ma'nusia.

Mat cuba pikir lah sebentar: Siapa hak ada panggilan perkata'an Tuhan, dengan Ruh Suci (Kalimat Allah wa Roh Allah). Ruh Suci pun jadi segian hak Tuhan. Kita tahu dah kata, Ruh Suci turun atas Siti Mariam betina dara hak suci, pas dia lekat perut. Lepas tu dia beranak ka Al-Masih, serupa Malaikat Jibra'el royat kata:

<Ruh Suci hak Tuhan nak turun atas mu, pas kuasa hak Tuhan nak perlindung mu. Sebab itu lah orang nak panggil anak mu ini orang yang suci, anak Tuhan.> (3) (Lukas 1:35)

Masa'elah ini: Siapa hak bulih mari ka dunia kut jalan serupa ini? Kalau Mat jadi bomor pada masa hak Al-Masih lahir, pas kena buat surat beranak hak Al-Masih. Mat nak tulis nama budak itu nama apa?

Amba pikir, amba nak tulis nama Isa, anak Siti Mariam.

Pas nama mok dia Mat?

Emm...nak tulis nama Siti Mariam betina dara hak suci itu.

Pas nama bapa dia?

Eh Al-Masih ta'ada bapa Hamdi.

Sungguh lah Mat, Al-Masih ta'ada bapa dalam dunia. Kita bulih tanya diri sendiri, Al-Masih timbul mari di mana? Pas apa asal nya panggilan perkata'an Tuhan dengan Ruh Suci Pas dia hak turun di surga itu siapa? Dia sendiri royat kata:

<Makanan hak Tuhan turun ini, ia-itu dia hak turun dari surga, nak beri ma'nusia hidup. Aku sendiri lah makanan hak beri ma'nusia hidup cara baru. orang hak mari ka aku, ta'berasa lapar dah. Orang hak percaya ka Aku, ta'berasa dahaga selama2.> (4) (Yahya 6:33,35)

<Aku sendiri jadi makanan hak beri ma'nusia hidup, makanan hak turun dari Surga itu. Siapa2 hak terima makanan ini, dia pun nak hidup sampai selama2. Pas makanan itu, ia-itu tubuh Aku sendiri.> (5) (Yahya 6:51)

Al-Masih turun mari ka dunia, sebab nak serah nyawa dia, untuk tebus ma'nusia pada dosa. Orang hak makan makanan biasa, dia bulih hidup hak ku'tubuh badan saja, tapi orang hak makan makanan hak turun di surga itu nak bulih hidup ku'ruhani, kekal selama2. Orang hak percaya ka Al-Masih ada bahagian bulih duk rapat dengan Tuhan, pas duk kenyang dah sa-omor, ta'kena duk dahaga nak tahu carahal Tuhan. Perkara ini amba sendiri bulih dah. Pas Tuhan nak beri Al-Masih itu jadi hadiah untuk Mat juga.

Hamdi, amba ta'siap lagi nak terima hadiah itu, amba ada pikiran banyak duk musing. Pas amba baru tahu amba silap paham kepercayaan hak Hamdi hal Tuhan. Amba khor2 paham hal Tuhan yang sa, pas hal hak Tuhan beri nyata kemulia'an dia kut Al-Masih itu. Hamdi tahu kadak, amba kaseh ka Al-Masih sungguh, tapi amba ada banyak perkara lagi hak nak tahu. Amba pikir kita bulih kecek semula dih Hamdi.

Ha bulih, amba nak nanti hari itu.

TUHAN DENGAN MA'NUSIA

Hamdi, amba duk pikir siang malam carahal hak kita kecek hari itu. Mula2 Hamdi kata, Isa, anak Siti Mariam jadi ma'nusia. Lepas tu pula Hamdi kata Tuhan beri nyata kemulia'an dia melalui kut Al-Masih. Amba bersa nak tahu sungguh Isa itu siapa? Al-Masih ta'lih jadi anak Tuhan, serupa Hamdi royat itu malaikan anak hak Siti Mariam saja.

Mat, jawapan masae'lah ini lah hak jadi anak kunci hak mustahak, nak beri kita bulih terima hidup hak kekal dengan Tuhan, di sini, masa lani, pas selama2 di akhirat. Kita ta'leh angkit perangkat ma'nusia beri sama dengan Tuhan (shirik), tapi dalam kitab royat kata, Tuhan tunjuk kemulia'an dia kut ma'nusia, bukan ma'nusia nak angkit diri jadi Tuhan. Kita kedua setuju kata Al-Masih lahir jadi ma'nusia, ikut nabi2 dulu kata, Al-Masih itu jadi keturunan Nabi Ibrahim, Nabi Daud, pas anak hak Siti Mariam. Tapi nabi2 dulu beri tahu lama sebelum Al-Masih lahir ka dunia, Tuhan sendiri royat kata, dia nak mari beri nyata diri dia kut Al-Masih.

Mat tanya dengan sak hati kata:

Maksud Hamdi rasul dengan nabi2 dulu royat carahal Tuhan nak nyata diri dia kut Al-Masih, sebelum Al-Masih lahir ka dunia?

Hamdi kata: Sabit isi kitab hak mustahak sekali tuju ka Al-Masih, kita ta'kena hairan dah kata Tuhan royat dah carahal Al-Masih, melalui kut nabi2 dulu.

Kalau balas itu royat lah, amba bersa nak tahu sungguh.

Hamdi pikir sebentar pas kata:

Dalam masa tujuh ratus tahun belum pada Isa anak Siti Mariam lahir ka dunia, Tuhan royat dulu dah ka sa orang nabi nama Mikha kata, Al-masih nak beranak di kampung Betlehem,

pas beri tahu juga kata, dia hak nak mari itu, duk ada lama dah sebelum pada dia mari:

<Tuhan kata, Hai Betlehem, walau mu kampung hak kecil sekali dalam semua mukim hak negeri Yahuda pun, tapi Aku nak beri dalam kampung mu, sa orang pemerintah...dia lah keturunan orang hak asal mari di masa awal itu.> (1) (Mika 5:2)

Pas Al-Masih beranak sungguh di kampung Betlehem, serupa hak royat dah dalam kitab kata:

<Yusuf hak jadi tunang Mariam sa'ni pun, kena gi juga, ambik di kampung Nasarat, di Cangwat Galil, gi sampai ka kota Raja Daud tuk nenek dia, nama kampung Baitlahem, di Cangwat Yahudiah. Dia gi masuk nama sekali dengan tunang dia Siti Mariam, masa itu Mariam tengah duk mengandung. Tekah dia berhenti buh nama di kampung Betlehem itu, Mariam sampai bulan, pas dia beranak di situ, bulih anak jatan hak sulong.> (2) (Lukas 2:4-7)

Hamdi kata: Hak jadi masae'lah ini: Siapa dia hak duk ada dah sebelum lahir ka dunia? Kita bulih tahu kata, Al-Masih sendiri royat ka orang Yahudi hak duk sak hati carahal dia, dalam kota Jerusalem. Al-Masih kata:

<Ibrahim, tuk nenek mu pun, berasa suka hati kerana Tuhan beri dia bulih nampak masa Aku mari ka dunia. Bila dia nampak dah, dia berasa suka ria dalam hati. Puak Yahudi itu kata ka Isa: Omor mu muda lagi, ta'sampai lima puluh tahun. Balas mana mu bulih temu dah dengan Nabi Ibrahim? Isa pun jawab kata: Belum pada Ibrahim beranak lagi, aku duk ada dah.> (3) (Yahya 8:56-58)

Kita tahu dah kata, Nabi Ibrahim duk hidup lebih kurang 2,000 tahun, belum pada Al-Masih lahir.

Hamdi, Al-Masih sendiri kata dia duk ada dah, belum pada dia lahir mari ka dunia. Tapi nabi2 mana royat kata, Tuhan nak beri nyata diri dia melalui kut Al-Masih?

Ada ayat2 banyak tulis dalam kitab. Nabi Ya'shaya sebut hal sa orang hak nak mari perdiri keraja'an Tuhan, dengan amai dan damai, dia jadi keturunan Nabi Daud, pas nak duk merentah keraja'an itu selama-lama. Nabi Ya'shaya royat hal sifat2 dengan panggilan hak Al-Masih balas ini.

<Kerana ada sa orang budak jantan hak baru beranak, dia lah hak Tuhan beri untuk kita. Dia nak mari merentah atas puak kita, pas orang nak panggil dia: Pemimpin hak bijaksana, Tuhan yang Maha Kuasa, Bapa kita yang kekal, Raja hak nak beri ra'yat dia duk dengan selamat sejahtera. Kuasa dia nak kohor2 besar, keraja'an dia pun nak duk kechap sa omor, dia lah keturunan Raja Daud hak nak mari merentah dengan hukum2 hak adil, ambik di masa lani gi sampai selama2 nya.> (4) <Isaiah 9: 6-7>

Kita tahu dah kata, nama2 hak Tuhan beri, setuju dengan sifat2 orang itu.

Amba nak tanya Mat, siapa dia hak Nabi Ya'shaya sebut kata: **Pemimpin hak bijaksana, Tuhan yang Maha Kuasa, Bapa yang kekal, pas Raja hak beri duk dengan selamat sejahtera?**

Hamdi, carahal Al-Masih hak nabi2 dulu royat, belum pada dia lahir ka dunia itu amba khor2 nampak. Tapi bulih jadi kadak, Tuhan sendiri mari ka dunia hak dia menjadikan ini?

Gini Mat, Nabi Yahya bin Zakaria duk hidup dalam masa tu-la dengan Al-Masih. Tuhan hantar Nabi Yahya mari nak simpan jalan untuk Al-Masih, nak beri ma'nusia taubat balek hati percaya ka Al-Masih. Bila orang tanya Nabi Yahya jadi siapa, pas sebab apa Tuhan hantar mari, Nabi Yahya pun jawab dengan ayat hak Nabi Ya'shaya tulis kata:

<Bunyi suara deras di tempat kemarau, hak seru kata: Hai puak mu semua, simpan lah jalan di kelewasan bukit, beri molek untuk dia hak jadi Rabbi, simpan lah jalan di padang pasir untuk Tuhan kita. Tempat rendah kena tambong beri sama tinggi, tempat jadi banggul kena buang beri sama rendah, tempat berlonggok kena perata beri sama rata. Tuhan nak beri nampak kemulia'an hak dia, pas semua ma'nusia nak bulih tengok perkara itu. Tuhan sendiri lah hak kata balas ini.> (5) (Ya'shaya 40:3-5)

Nabi Ya'shaya royat itu, carahal Raja Maha Besar nak mari, ra'yat2 pun kena simpan jalan besar hak baru untuk dia. Tapi amba nak tanya sikit Mat, siapa dia hak nak mari itu?

Turut hak Nabi Ya'shaya royat itu, Tuhan, Hamdi.

Hak ni kita nak khor2 paham lagi bila kita hubung baca dalam kitab Nabi Ya'shaya:

<Naik lah atas bukit Sion hak tinggi, pas royat khabar baik ka orang di kota Yerusalem. Seru lah khabar itu dengan suara deras, jangan takut, royat lah di kampong2 serata negeri Yahudi itu kata, jela dah Tuhan mu. Tuhan hak jadi Rabbi atas semua, dia nak turun tunjuk kuasa dia hak besar, dia nak ambik perentah dia kut da'pan, bawa orang2 hak dia beri lepas dah duk belarak dapan dia. Dia nak jaga semua orang itu, serupa tuan duk jaga kawan biring hak dia. Biring hak halus lagi, dia nak pondong gi, ibu2 hak baru beranak pun, dia nak khor2 pimpin gi.>

(6) (Ya'shaya 40:9-11)

Al-Masih itu mari nak jadi serupa orang pera biring untuk orang hak percaya ka Tuhan. Al-Masih sendiri kata:

<Aku sendiri lah tuan biring hak molek, tuan hak molek ini, jong rela korban nyawa dia ganti biring dia.> (7)
(Yahya 10:11)

Mat, orang hak nak mari pera biring itu siapa?

Amba mengaku Hamdi, hak kitab royat itu, tuju ka Tuhan sendiri. Ha kena dah, hak Mat paham itu. Hak nabi2 dulu royat itu sempurna dah melalui kut Isa, anak Siti Mariam. Belum pada Al-Masih lahir ka dunia, Malaikat Jibrael mari temu dengan Zakaria ayah Nabi Yahya kata, Zakaria nak bulih anak jantan sa orang, pas royat juga carahal kerja hak Nabi Yahya kena tanggung jawab.

Malaikat Jibrael kata:

<Ruh Suci hak Tuhan nak duk atas dia dengan kuasa penuh, dari pada perut ibu lagi. Anak mu ini nak jadi orang hak pimpin bangsa Israel beri paling kelek ka Tuhan dia, Rabbi hak duk atas semua. Dia nak gi dulu simpan jalan untuk Tuhan, pas Ruh Tuhan nak beri dia kuasa gi royat khabar hak Tuhan, serupa dengan Nabi Ilias masa dulu. Dia nak beri bapa duk baik dengan anak2 dia. Orang hak ta'ser ta'at ka Tuhan pun, dia nak beri paling buat turut hak betul. Dia nak beri semua orang duk simpan siap dah untuk Tuhan> (8) (Lukas 1:15-17)

Ikut hak kitab kata, Nabi Yahya nak mari bersimpan untuk siapa?
Mat jawab: Tuhan lah.

Tekah Nabi Yahya baru beranak itu, ayah dia Zakaria royat hal anak dia balas ini:

<Hai anak ku, orang nak panggil mu nabi hak Tuhan yang Maha Tinggi, sebab Tuhan nak suruh mu gi dulu, simpan jalan untuk dia. Mu kena bawa khabar ka orang hak jadi milek Tuhan, kata dia nak bulih selamat dengan terima ampun atas dosa dia. Balas itu lah, Tuhan nak tunjuk kesiang belas ka semua puak kita. Cahaya hak mari di Tuhan pun nak turun ka kita serupa matahari naik pagi.>
(9) (Lukas 1:76-78)

Nampak kadak lagi Mat, Nabi Yahya anak Zakaria itu, nak mari dulu simpan jalan, pas dia hak nak mari belakang ia-itu Tuhan. Serupa hak tulis dah dalam kitab Ya'shaya, pas serupa juga hak Malaikat Jibrael dengan Zakaria royat.

Ha, sungguh Hamdi, amba setuju. Pas bila Al-Masih mari dah, semua perkara itu bulih jamin kata sungguh.

Ha, kena dah Mat, bila Siti Mariam, betina dara hak suci, beranak ka Al-Masih di Betlehem, dalam kampung Raja Daud, malaikat2 pun beri nampak ka orang pera biring di luar bandar, pas kata ka puak dia:

<Jangan mu duk takut, kerana aku mari royat khabar hak baik kepada mu, nak beri semua puak mu suka hati. Pada malam ini, dalam kampung Raja Daud, ada sa orang budak hak baru beranak. Dia nak beri puak mu selamat. Dia lah Al-Masih Rabbi mu.> (10) (Lukas 2:10-11)

Sesungguhnya, Al-Masih ia-itu Tuhan hak jamin dah dalam kitab Injil banyak kali:

<Aku dengan Tuhan Bapa ku hak tu-la.> (11) (Yahya 10:30)

Mat kata: Masa dulu amba kaseh pas hormat ka Isa, anak Siti Mariam. Tapi lani jadi kali yang pertama, hak amba bulih tahu cerap dah kata Al-Masih itu siapa dia, pas sebab apa dia lahir mari ka dunia. Amba terima kasih sungguh, Hamdi bulih hurai beri amba paham.

Mat, dengan kerana kita kaseh pas percaya ka Al-Masih. Tuhan sudah ampun dah semua dosa, pas beri hidup hak kekal kepada kita. Al-Masih hak menang atas kematian pas beri orang mati hidup kelek, kata:

<Aku sendiri lah hak beri ma'nusia bangkit daripada mati, Aku sendiri lah hak beri ma'nusia hidup! Siapa hak percaya ka Aku, kalu dia mati pun dia nak hidup pula. Pas semua orang hak hidup kerana percaya ka Aku, dia ta'kena mati buat selama2> (12) (Yahya 11:25-26)

Lani Mat nak terima hadiah hak Tuhan nak beri ka Mat, dengan hati percaya ka Al-Masih ka dak lagi?

Mat jawab dengan tubit air mata kata:

Ha, amba berasa dia duk gertuk pintu hati dah. Tapi balas mana amba nak terima hadiah itu dari pada Tuhan?

Ta'payah Mat. Mat berdo'a lah dengan Tuhan, dengan perkata'an hak Mat sendiri. Pas mengaku dosa, Tuhan tahu siap dah carahal kita. Mat nak bulih ampunan dosa melalu'i kut korban hak Al-Masih. Berdo'a minta Tuhan masuk duk merentah dalam kehidupan Mat. Ruh Suci hak Tuhan nak beri kuasa beri Mat bulih turut janaan Al-Masih dengan hati hak tetap, serupa sahabat sa orang hak dia. Pas berdo'a semua itu dengan nama Isa Al-Masih.

Al-Masih serah nyawa dia atas kayu empat cabang, dia sudah buat dah tali perhungan Mat dengan Tuhan, Tuhan Bapa hak kita. Bila Mat terima dah Al-Masih kut jalan ini, dengan hati hak percaya, jadi serupa hadiah hak Tuhan nak beri kepada Mat, perkara ajaib pun nak jadi, Mat beranak semula bulih hidup cara baru dari pada Tuhan, jadi orang baru hak duk rapat dengan Tuhan, melalu'i Al-Masih. Sebab itu lah Tuhan nak jadi Bapa hak Mat, pas Mat pun nak jadi anak dia, serupa ada tulis dalam kitab Injil hak kata:

<Ada juga orang hak terima dia, hak percaya ka dia, orang ini lah dia beri jadi anak2 Tuhan.> (13)

(Yahya 1:12)

Lepas pada kedua berdo'a ucap terima kaseh ka Tuhan dah, Hamdi kata belang2 senyum ka Mat:

Ucap selamat, amba suka hati bulih terima Mat mari duk dalam keluarga hak Al-Masih. Kut jalan Al-Masih ini, kita jadi adek beradek dalam keluarga besar hak Tuhan dah.

Oh, Hamdi, amba nak terima kaseh ka Hamdi balas mana?

Ucap terima kasih ka Tuhan lah Mat, pas buat balas ni genap2 hari, pas berhubung rahim dengan orang hak kaseh ka Al-Masih serupa Mat. Lani Mat bulih berdo'a serupa Al-Masih ajar murid2 dia:

<Ya Tuhan, ya Bapa ku di Surga, beri lah semua orang sujud hormat kepada nama Tuhan. Beri sampai lah masa hak Tuhan nak merentah dalam dunia, sehingga semua ma'nusia nak buat ikut kehendak Tuhan, serupa dengan semua di Surga duk buat ikut kehendak Tuhan sa omor. Beri lah makanan ka puak aku cukup hari ini. Pas ampun lah kesalahan puak aku ini, setara mana aku ma'af ka orang lain. Ya Bapa ku, jangan lah beri puak aku kena pencuba'an berat sangat. Tapi beri aku lepas daripada kuasa dia hak jahat itu. Amin.> (14) (Matius 6:9-13)

ISI KANDONGAN

1.	MAT DENGAN HAMDI	1
2.	ANAK KIBAS HAK TUHAN	3
3.	PERKATA'AN HAK TUHAN	7
4.	KORBAN HAK TUHAN	10
5.	DOSA	15
6.	ANAK NABI IBRAHIM	20
7.	TUHAN YANG SA	26
8.	TUHAN DENGAN MA'NUSIA	32